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Goed nieuws in deze wankele tijden. De bibliotheek blijft op de Nieuwstraat! Er gaat fors verbouwd worden,
onder andere een aanpassing aan de gevel. Het gebouw moet toegankelijker worden, ik ben erg benieuwd naar
de plannen
Op de Oude Rijn, tegenover de Kaasmarkt, zijn de parkeerplaatsen opgeheven. Het gevolg is dat er veel minder
auto’s, op zoek naar een parkeerplaats, over de Oude Rijn rijden. Wel neemt de parkeerdruk toe en is deze
hoger dan de gemeente had verwacht. Op ons verzoek om de dagkaarten op de Kaasmarkt op te heffen hebben
wij nog geen antwoord gekregen.
Op het moment dat ik dit schrijf is het nog niet duidelijk of de markt op de Nieuwe Rijn
in zijn huidige vorm zal blijven. De kraambouwer stopt ermee, tenzij de gemeente een
lijst van zijn verlangens inwilligt. Ik ben benieuwd. Leiden zonder markt lijkt mij
ondenkbaar.
Vaak wordt er in Leiden gesproken over pareltjes, dan gaat het over een pand, dan
weer over een winkel. Voor mij is er maar één parel. De concerten van De Leidse
Salon, in het voormalige weeshuis. Muziekuitvoeringen gecombineerd met taal en
eventueel geschiedenis uit alle delen van de wereld. Het is iedere keer weer alsof je
een cadeautje krijgt met een muzikale verrassing. Voor eenieder in de wijk binnen vijf
wandelminuten bereikbaar, gaat het zien en vooral horen!

Foppe van Rees Vellinga
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Historische gebouwen als de Hooglandse Kerk zijn
vormgegeven om ontzag te wekken of – in het geval van
kerken – de mensen geestelijk te verheffen. Ze zijn
daarom vaak een reflectie van het beste-van-het-beste
uit de tijd dat ze gebouwd zijn. Zo ook de Hooglandse
Kerk, die begon als kapel op het ‘Hoge Land’ en
uiteindelijk als St Pancras kathedraal zou moeten
rivaliseren met de Pieterskerk, de dan oudste en meest
voorname kerk van Leiden. Het liep anders… En als
naamgever aan onze wijk, pronkend boven alles uit, is
het goed om dat monument en de geschiedenis eens wat
beter te leren kennen.
 
SATANS FLUYTENCAST
We beginnen binnen in het gebouw. De orgels van de
Hooglandse Kerk nemen daar een belangrijke plaats
in. Als sinds de Middeleeuwen zijn kerken in Europa
met orgels uitgerust. Aanvankelijk om missen mee op
te luisteren en koren (repetities) te ondersteunen.
Maar niet altijd was men even enthousiast over het
orgel binnen de kerkmuren. Zo was het gebruik ervan
in Nederland kort na de Reformatie verboden. Satans
fluytencast noemden de Calvinisten het. Inmiddels
telt de Hooglandse Kerk er drie – en niet de minste!
We kregen een rondleiding van organiste Willeke
Smits en Hans Brons, die dirigent is van de Leidse
Cantorij en voorzitter van Vrienden van de
Hooglandse Kerk. Een belangrijk deel van dit verhaal
is ontleend aan de orgel-nieuwsbrief die Hans vorig
jaar voor de Vrienden schreef. 

DE SWART-VAN-HAGERBEER-ORGEL
Het oudste orgel bevindt zich aan de torenwand en is
omstreeks 1565 gebouwd door de toen vermaarde
orgelbouwer Peter Janszoon de Swart uit Utrecht. Het 

was toen kleiner van formaat en stond in de
kooromgang boven de ingang van de huidige
consistorie. Het raakte tijdens de Beeldenstorm zwaar
beschadigd. Na de Reformatie werden orgels in
kerken die van de Katholieken waren overgenomen,
vooral gebruikt om de bezoekers te vermaken. Zowel
in de Hooglandse als Pieterskerk werden dagelijks
gratis ‘concerten’ gegeven, waarschijnlijk ook in de
ijdele hoop om mensen uit de kroegen weg te houden. 
Om de samenzang in de protestantse eredienst beter
te laten verlopen, besloot het kerkbestuur in 1637 dat
het orgelspel terug zou keren in de dienst. Daar was
een fors groter orgel voor nodig en men zocht
wederom iemand van formaat aan om het werk te
voltooien. Dat werd Germer Galtuszoon van
Hagerbeer, wiens vader op dat moment bezig was met
de bouw van het hoofdorgel in de Pieterskerk! Het
orgel draagt daarom de naam van beide bouwers.
Nadien heeft het nog diverse herstelbeurten
ondergaan, altijd door zeer gerenommeerde
orgelbouwers uit die tijd, maar tot een nog verdere
uitbreiding of vervanging is het nooit gekomen, iets
dat wel gebeurde in andere grote stadskerken in het
land. We weten niet helaas wat hier de reden toe was:
had men het geld er niet meer voor over of was men
gewoon heel tevreden over de kwaliteit van het orgel? 

BAROKKE KLANKEN
Willeke Smits is dat in ieder geval! Ze roemt de mooie
barokke klankkleur van het orgel en blijft onder de
indruk van de heldere tonen die het teweegbrengt.
Sinds 2018 is ze organist van de Hooglandse Kerk
(Leidse Binnenstadsgemeente) en daarmee de vaste
bespeler van het monumentale De Swart-Van
Hagerbeerorgel. Tevens bespeelt ze het laat 19e-

 

ORGELS IN DE HOOGLANDSE KERK DOOR  JEROEN HAVER

Foto's:  Jeroen H
aver
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KARAKTERVOLLE REGISTERS
Veel mensen vinden orgels fascinerend, niet alleen
vanwege de vaak majestueuze orgelkasten, maar ook
door de mechaniek van trekstangen, balgen en 
windlades, die al eeuwen oud is. De grootste pijpen in
het De-Swart-Van Hagerbeer zijn bijna 10m lang (32 ft)
en de kleinste nauwelijks een halve pink. Het andere
cruciale element dat orgels hun karakter geeft zijn de
registers. Dit zijn clusters van orgelpijpen die een
bepaalde (orkest)klank vertegenwoordigen. Zo heb je
de Vox Humana (menselijke zangstem), de Holpijp, de
Cornet of Scherp (denk aan de zoemer bij de dokter).
Op ieder orgel klinken ze nét weer even anders, net
zoals iedere viool of trompet net even anders klinkt.
Het type en aantal registers verschilt dus per orgel.
Dit, in combinatie met de mechaniek, toonhoogte en
de stemming, bepaalt dus in hoofdzaak het karakter
van een orgel. Voor de kenners: Het Willis-orgel is
gelijkzwevend gestemd, zoals alle moderne piano’s, het
De Swart-Van Hagerbeer is gestemd volgens
Werkmeister III, een vorm die tussen die van
middentoon (Pieterskerk) en gelijkzwevend in ligt. 
 
KABINETORGEL
Ten slotte is er nog het kabinetorgel, dat zich op zij van
de preekstoel bevindt en gebruikt wordt voor
begeleiding in de ‘winterkerk’ of bij muzikale
uitvoeringen als de Mattheuspassie, waar een klein
orgel volstaat. De naam van de orgelbouwer en het
bouwjaar van dit kabinetorgel zijn onbekend. Wel
weten we dat het afkomstig is uit het voormalige
Burgerweeshuis aan de Hooglandse Kerkgracht waar
de weeskinderen de psalmen en gezangen er mee
leerden. Na de sluiting van het Weeshuis kwam het
orgel na enige omzwervingen in 1969 in de Hooglandse
Kerk terecht. Het werd in 1984 gerestaureerd door de
firma Vermeulen uit Weert en in 2004 opnieuw
gestemd door Gert van Buuren uit Heukelom.

We danken Willeke Smits voor haar enthousiaste
toelichting en rondleiding. 
Dit artikel leunt grotendeels op de Orgel special van de
Nieuwsbrief Vrienden van de Hooglandse Kerk (20
December 2022), geschreven door Hans Brons. Zijn
volledige verhaal is online terug te vinden op:
https://stichting-vrienden-hooglandse-kerk.email-
provider.eu/web/ujsfmoatbl/iy0gaval3s. Daar vind je
tevens informatie over lidmaatschap Vrienden van de
Hooglandse Kerk. 
Aanvullende bron: Zeven eeuwen Hooglandse Kerk, De
kathedraal van het licht (2015); Hans Karstens e.a., pp
77-80.

VERVOLG ORGELS IN DE HOOGLANDSE KERK

eeuwse Father-Willis-orgel en is ze de vaste begeleider
van de Leidse Cantorij o.l.v. Hans Brons. 
Bij de laatste restauratie in 1980 is het De Swart-van
Hagerbeer-orgel is het teruggebracht naar de
oorspronkelijke toonhoogte van 415 Herz, wat de
gemiddelde hoogte was in de Barok (~ 1600-1730).
Daarmee is het orgel bij uitstek geschikt voor (vroege)
barokmuziek. Latere muziek kan er wel op gespeeld
worden, maar vergt wat aanpassingen, legt Willeke uit,
onder andere, omdat de gebruikelijke toonhoogte nu een
halve toon hoger ligt (440 Hz). 

FATHER WILLIS-ORGEL
Na de Barok brak in de muziek de ‘Romantische periode’
aan, waarbij onder meer het verschil tussen zacht (piano)
en krachtig (forte) vloeiender werd en bredere
klankvelden werden verkend. Ook veranderde de
toonhoogte en werd steeds meer muziek op
middentoonstemming gecomponeerd. In 2006 werd er
daarom de Stichting Leiden Cathedral Organ opgericht
met als doel gelden te werven voor de aanschaf van een
orgel dat het muzikale gat vanaf ca. 1800 kon dichten.
Men zocht tevens een orgel dat paste bij de kathedrale
allure en omvang van de Hooglandse kerk. Door het te
plaatsen aan de oostzijde van de kerk werden ook
kerkdiensten of (koor)uitvoeringen met orgelbegeleiding
in het koorgedeelte van de kerk mogelijk. Vanwege de
afstand is dat niet doenlijk met het oude orgel. 

Na een succesvolle campagne kon men een orgel
aanschaffen dat van 1892-1991 dienst had gedaan in St
Marks Church in Birkenhead, Engeland. Het was een
typisch ‘standaard-orgel’ van de hand van Henry ‘Father’
Willis. Hij was de beroemdste Engelse orgelbouwer uit
de tweede helft van de negentiende eeuw. Hij bouwde
honderden orgels onder andere voor St Paul’s Cathedral
in Londen en de kathedralen van Winchester, Salisbury
en Lincoln. Van 2013 -2017 is het bouwpakket
gerestaureerd en opgebouwd in de Hooglandse. Voordat
Willeke naar Leiden kwam had ze nog geen ervaring met
dergelijke Engelse orgels. Maar het viel meteen op zijn
plek; ze werd groot fan. Volgens Willeke omdat het oude
karakter van het orgel behouden is gebleven. Veel orgels
zijn in de loop der tijd aangepast aan de heersende
muziekstijl van dat moment. Zo werden bijvoorbeeld
pijpen ingekort om een hogere grondtoon te krijgen.
Maar bij het Willis-orgel is dit alles niet gebeurt. Wel is
het bij de komst naar Leiden iets uitgebreid, maar zonder
daarbij het originele karakter te verliezen. 

P A N G E C R A S
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Ik vraag me af of ik er goed aan doe, een potentiële leerkracht uit te kiezen.
Maar gedane zaken nemen geen keer. Ook al is ze veel jonger dan ik merk ik dat
ik nerveuzer ben dan andere keren. Ik leg dingen aan haar voor, wil zelf weten
wie ze is. Dat is anders dan bij andere interviews, toen zette ik mezelf niet
voorop.

IN DE ETALAGE
“Ik kijk altijd naar je etalage", zeg ik. "Ik vind het mooi wat je maakt. Het losse
bevalt me". Ze weet niet of ze afstamt van de naamgever van de winkel op de
Hooglandse Kerkgracht, de oude stoom-, boek-, en steendrukkerij van
Eduard IJdo. Ze is in ieder geval naar haar oma
van Moeders kant vernoemd. Die heette ook Machtelt.

Ze heeft ook een atelier hier, aan de Hooigracht, de etalage is er onderdeel
van. Ze schenkt lekkere muntthee in. In een grote mok. Machtelt geeft ook
lessen schilderen en tekenen. Op maandagen en dinsdagen.

OP ZOEK NAAR DE ESSENTIE
Ze is opgeleid aan de Ruud Wackers Academie in
Amsterdam. Vijf jaar duurde die. In het laatste jaar
koos ze voor Sam Drukker. Daar is ze bij
afgestudeerd. Ze viel voor zijn manier van werken.
Hij zoekt ook de essentie. Maar nu werkt ze heel
anders, los, maar ook in de vrije lucht. "en plein air",
zegt ze. Naar de essentie zoeken is ze steeds meer
gaan doen. Meer dan ooit. 

Ze vindt de afwisseling leuk in haar werk. Zo heeft ze
spullen van haar moeder bijeengebracht. Die zijn
heel vertrouwd. Daar maakt ze nu een stilleven van.
Ze werkt projectmatig. Zo heeft ze ook ontbijten
geportretteerd. Ze vond ze zo leuk. Er zijn er
meerdere te zien in haar atelier. Ze maakt ook
stadsgezichten. Huizen bij elkaar, "net zoals Breitner
en Israels"? Ze houdt erg van het werk van Isaac
Israels. 

Ze schildert niet van foto’s. Dat zijn momentopnames
waarbij ze de diepte mist. 
Ik merk dat ik wordt afgeleid door het werk dat in
haar atelier hangt. Dat zeg ik haar ook. "Kan je ook
teveel tekenen?", vraag ik haar. "Je moet ook tekenen
in je schilderij", antwoordt ze. 
Ik merk dat ik haar intrigerend vind, een fijne vrouw
om les van te krijgen. Dat heeft ze het liefst. Iemand
die voor haar kiest.

 

Ze is ondernemer, dat vindt ze vooral prettig omdat
ze kan doen wat ze wil. Dat past bij me, zegt ze. Zo
heeft ze ook muurschilderingen bij mensen thuis
gemaakt. Ze maakt alleen wat zij zelf ook leuk vind.

HOE LANG DOE JE OVER EEN SCHILDERIJ?
Hoe lang een schilderij duurt? Dat vindt ze eigenlijk
geen interessante vraag. "Het kan zijn dat ik even
zoek totdat ik het juiste licht heb". Intuïtief gooit ze
soms dingen weg, maar ze stuft nooit iets uit. Ze
werkt met olieverf en pastel, niet met acryl. Dat
droogt anders op. Ze maakt nooit een kleur die ze
niet ziet. , behalve als ze in het rood bijvoorbeeld iets
blauw ziet. 

DURF FOUTEN TE MAKEN
"Durf fouten te maken. Experimenteer", zegt ze
nadrukkelijk. Zo heeft ze onlangs een paar
tekeningen met walnotenolie gemaakt. De kleur werd
veel dieper dan ze had verwacht. Ik zeg dat Picasso
daar anders over dacht. Die zei dat iedere verfstreek
iets belangrijks was, omdat hij die gemaakt had. Ze
vertelt me over de ontwikkelingen die hij heeft
doorgemaakt. Ook hij experimenteerde er op los.

"EXPERIMENTEER", ZEGT MACHTELT IJDO
DOOR GREETJE VAN DER HOUT

Zelfportret, 2019



EEN RODE LEEUW OP DE BURCHTPOORT 
Recent kleurhistorisch onderzoek aan de poort van het Burchtterrein leverde een bijzondere ontdekking op. De
trotse strijdende leeuw op die poort uit 1658 was ooit felrood. Niet voor niets: houding en kleur van het dier
verwijzen naar de Hollandse leeuw die Leiden verdedigt. En is zo nog steeds te zien in het Leidse stadswapen. Ook
een oude foto, bestekken en de analyse van een verfmonster tonen de rode ‘vermiljoen’ kleur aan.

De zogenaamde ‘voorpoort’ ligt aan het einde van de Nieuwstraat / Burgsteeg en geeft toegang tot het gebied
bij de Burcht. Architect Pieter Post ontwierp de zandstenen poort in 1658, samen met de panden ernaast . Op de
poort staat een ‘strijdende’ leeuw met zwaard leunend op het Leidse stadswapen, een beeldhouwwerk van de
beroemde Rombout Verhulst. De leeuw is nu geschilderd in  een zandkleur.

EEN GESCHILDERDE POORT
 De oudst bekende (zwartwit) foto van de poort uit eind 19de eeuw laat een donker gekleurde leeuw zien. In die
tijd moet de leeuw, net als de zandstenen poortdelen en  het ijzerwerk beschilderd zijn geweest. Rond 1900
werd de verf van de poort verwijderd. Men vond in die tijd dat de ‘zuivere bouwkunst’ zo beter tot zijn recht
kwam. Het weer en vervuiling kregen daarna vat op de poort. Om hem te beschermen en weer netjes te maken,
kwam de hele poort vanaf 1960-70 weer in de verf te staan. De kleurkeuze toen was alleen niet gebaseerd op
kleuronderzoek. 

Bijzonder gedetailleerd bleek het verfbestek uit 1797 voor het Herenlogement en het Gravensteen, dat ook
aanwijzingen geeft voor de kleuren van de voorpoort. Het vraagt kleurproefjes op plankjes voor de kleur
‘steengrauw’ waarin het zandsteen van de poort moest worden geschilderd. Voor de leeuwen en de sleutels in
het stadswapen werd –wederom- ‘fermiljoen’ voorgeschreven.

ONDERERZOEK IN HET LABORATORIUM
De archiefvermelding van het ‘beste vermiljoen’ bleek een buitenkans. Want het helderrode vermiljoen, gemaakt
van het gesteente cinnaber, is kwikhoudend. Chemische analyse kan kwik aantonen. De kleuronderzoeker
stuurde het verfmonster met het felrode fragmentje daarom naar een gespecialiseerd laboratorium. De uitslag 
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DOOR INGER GROENEVELD
Erfgoed Leiden en Omstreken

EEN ROOD VERFFRAGMENT 
Uit het kleuronderzoek ter plaatse bleek helaas dat men rond
1900 wel héél goed zijn best gedaan had om de verf te
verwijderen. Er leek onder de moderne verflagen niets ouds
meer te vinden in de hoekjes en gaatjes van de
poortonderdelen. Maar bij het bekijken van verfmonsters onder
de microscoop ontdekten de onderzoekers een felrood
verffragment. Het zat verstopt in de manen van de leeuw. Zou
dit een inclusie, een bij de latere verfbeurt losgewoeld en
opgenomen stukje oudere verf kunnen zijn? 

BEST FERMILJOEN ROOD
De kleuronderzoekers doken ook in het stadsarchief. Ze vonden
daar kleuraanwijzingen in bestekken uit de 18de eeuw. Een
verfbestek voor de poort uit 1775 noemt de kleur ‘best
fermiljoen rood’ voor het stadswapen én de leeuw op de
Burchtpoort. Voor de te vergulden onderdelen moest ‘best
antimonie goud’ worden gebruikt, het ijzerwerk kreeg een
zwarte kleur. Dit herhaalde zich in 1781. Een paar jaar later
tekent steenhouwer en amateur-tekenaar Jacob Timmermans
de poort. De leeuw lijkt daarop inderdaad rood. 

Donkere kleur toont aan dat leeuw beschilderd is geweest
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van het chemisch onderzoek was onmiskenbaar: het rood betrof inderdaad kwikhoudend cinnaber-vermiljoen,
aangelengd met wat rode loodoxide en ijzeroxide. Het peperdure vermiljoen werd, al dan niet stiekem, wel
aangelengd met deze veel goedkopere alternatieven.
Het verffragmentje bleek inderdaad een inclusie van een oudere of oorspronkelijke verflaag. Van welke
schilderbeurt precies, valt niet meer te zeggen. Het dateert in ieder geval van vóór de ‘kale’ periode van de
poort. De leeuw op de poort moet dus in ieder geval vanaf 1775 tot waarschijnlijk ongeveer 1900 rood zijn
geschilderd.

DE HERKOMST VAN DE RODE LEEUW 
Toen Post de poort naar het Burchtterrein ontwierp, kwamen er meerdere versies van het Leidse stadswapen
voor: een schild met de rode sleutels, geflankeerd of gedragen door een of twee leeuwen, met of zonder zwaard.
Meestal waren die leeuwen rood gekleurd. Dat zien we bijvoorbeeld op een aantal kussens gebruikt door leden
van de Vroedschap (de voorloper van de Leidse gemeenteraad) in de 17de eeuw.
De rode leeuw is al terug te vinden in het middeleeuwse wapen van de Graven van Holland. Hij werd vervolgens
overgenomen door de Provincie Holland. Leiden ging de Hollandse leeuw als schilddrager gebruiken. Zo komt
hij voor op noodpenningen geslagen tijdens het Leids beleg (1574), als symbool van de strijd tegen de
Spanjaarden. In 1658 kreeg de strijdende leeuw een plek op de nieuwe poort naar het Burchtterrein, met
daaronder de spreuk Pugno Pro Patria:  Ik vecht voor het Vaderland. We vermoeden dat de leeuw op dat
moment al rood werd geschilderd.
  
HERSTEL HISTORISCH STADSBEELD
De aanleiding voor het kleuronderzoek is het geplande onderhoud en restauratie van de burchtpoort. De
gemeente Leiden streeft er naar om historische kleuren terug te brengen in het stadsbeeld. Daarom liet
Erfgoed Leiden en Omstreken onderzoeken wat de oorspronkelijke kleuren zijn geweest van de poort en dus
ook van de leeuw.
Bronnen: Rapport Kleuronderzoek:Erfgoedzorg (Karin van der Lem en Iris Broersma, e.a.) , Voorpoort van de Burcht en Penshalpoorten, s,l.,
2021 / Elske Gerritsen, Zeventiende-eeuwse architectuurtekeningen. De tekening in de ontwerp- en bouwpraktijk in de Nederlandse /
Republiek, Zwolle, 2006, p. 229-230 / Ed van de Vlist, De burcht van Leiden, Leiden 2001/ Zie over Pieter Post en zijn ontwerp voor de
Burchtpoort: J.J. Terwen en Koen Ottenheym, Pieter Post (1608-1669) Architect, Zutphen 1993

DEAL FOUNDATION: LEIDSE STUDENTEN ZETTEN ZICH IN VOOR EEN 
 BETERE WERELD

DEAL stimuleert ondernemerschap door middel van table-banking, een specifieke spaargroep variant waarbij de
deelnemers verantwoordelijk zijn voor het dagelijks beheer. Deze aanpak zorgt voor een sterke betrokkenheid
van de doelgroep en vergroot de kans op succes aanzienlijk. Het mooie aan deze methode is dat er slechts
weinig startkapitaal nodig is: met minder dan €1000,- kan er al een groep van maximaal 20 personen worden
opgezet en begeleid gedurende een jaar! Er zijn maar weinig ontwikkelingsmethoden die met zo weinig geld
zulke positieve resultaten kunnen boeken. Tegelijk worden de deelnemers ondersteund bij het sparen en
ontvangen trainingen over het opzetten en managen van een eigen bedrijf.
Als projectcoördinator bij DEAL Foundation en secretaris van de Wijkvereniging Pancras-west, wil ik graag
afsluiten met een oproep aan iedereen om ons te steunen in onze missie om de wereld een betere plek te
maken. Samen kunnen we het verschil maken voor de mensen in de projectgebieden en bijdragen aan een
duurzamere toekomst voor iedereen. Bezoek onze website voor meer informatie over onze projecten en hoe u
kunt bijdragen. Laten we ons samen inzetten voor een betere wereld.

Heeft u ooit gehoord van de DEAL Foundation? Dit is een non-
profitorganisatie opgericht en gerund door Leidse studenten die zich inzetten
voor een betere wereld. DEAL staat voor "Development through
Entrepreneurial, Action Leiden" en heeft als doel armoede te verzachten door
duurzaam ondernemerschap te bevorderen in ontwikkelingslanden. Momenteel
hebben we projecten lopen in Bolivia, Cambodja en Zambia.

P A N G E C R A S 0 6

DOOR IRTHE SCHOUTE



Annette zet zich in 
voor de 3 October 

Vereeniging, de Vrienden 
van de Leidse Hortus 

en de Hooglandse Kerk
Dick doet opdrachten 

voor Instituut  Clingendael
 Thijs studeert 

religiewetenschappen

Wat vinden jullie leuk 
aan Leiden en wat 
zouden jullie willen 

verbeteren? 

Annette gaat naar de sportschool 
en is druk bezig in de volkstuin. 
Dick werkt ook in de volkstuin. 
Thijs speelt squash en schaakt.

 

Waar wonen jullie?
op de  

Hooglandse 
Kerkgracht

#BUUR_IN_BEELD
Een kennismaking met onze buren in 10 vragen & antwoorden door Carlien Tolsma 

Hoe heten jullie?

Annette Los 
Dick en Thijs Scherjon

 

Waar komen jullie vandaan?

Wormerveer
Borculo
LeidenHoe lang wonen

 jullie al in Leiden?

Annette sinds haar 21ste, 
Dick sinds zijn 24ste en 
Thijs vanaf zijn geboorte

Werken of 
studeren jullie?

Hebben jullie 
huisdieren?

Nee, 
gelukkig niet

Mooie gemoedelijke stad, 
veel cultuur, polder er om heen.

Leidenaren zijn fijne mensen. 
Verbeteren: meer aandacht voor groen 

is positief!  Ga zo door!
 

Annette wijst de 5 nieuwe eigenaren van de bar Jantje van Leiden aan als volgende buur in de buurt.

Wat is jullie 
favoriete restaurant 
of kroeg in Leiden? 

Sporten jullie? La Bota. 
Ons favoriete gerecht?

Sla met geitenkaas 
voor Annette en een 

schnitzel met 
champignonsaus 

voor Dick 

Leidens Ontzet

Wat is het leukste 
Leidse evenement?
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International Christian Fellowship (ICF) aan de
Hooglandse Kerkgracht is een christelijke kerk
opgericht in Zurich, Zwitserland in 1990. De kerk in
Leiden is in 2010 door Lead Pastors, Arie en Mirjam
Spaanderman gestart. Samen leiden zij nu twee kerken:
één in Leiden en één in Rotterdam. 

TWEEMAAL DAAGS OP ZONDAG
ICF is een christelijke kerk en is daarin niet anders
dan andere kerken. Waar ze wel anders in zijn, is in de
uitvoering daarvan: ze maken de kerk
laagdrempeliger. Het is een moderne kerk. Het orgel
uit 1672, dat wordt niet gebruikt, doet het nog wel.
Het wordt goed onderhouden en bespeeld door twee
mannen die dat al jaren doen. Tijdens de celebrations
(kerkdiensten) wordt gebruik gemaakt van
multimedia, creatieve input en attributen zodat de
beelden fysiek duidelijk zijn en mensen weten waar de
boodschap over gaat. Elke zondag zijn er twee
celebrations. De ochtenddienst wordt door, onder
andere, veel jonge gezinnen bezocht, de avonddienst
is meer gericht op de jonge community van 16 tot 30
jaar. Er zijn wat ruimtes achter in de kerk maar helaas
is er geen ruimte voor andere evenementen tijdens de
celebrations omdat de consistorie en de tuinen niet
meer bij de kerk horen. ICF huurt nu ruimtes voor de
kinderdiensten van de Bakkerij op de Oude Rijn maar
zijn op zoek naar iets nieuws want hun spullen
kunnen ze daar niet laten staan en die zijn zeker
nodig voor het kinderprogramma omdat opvang voor
kinderen niet alleen uit spelen bestaat. 

ONDERWERPEN VAN NU
Onderwerpen van nu, zoals hoe om te gaan met
emoties of seksualiteit worden bespreekbaar gemaakt
en tijdens de celebrations op zondag behandeld. Na de
celebration is er tijd om na te praten en een hapje en
drankje met elkaar te nuttigen. 
De ochtend-celebration wordt niet alleen in het
Nederlands maar ook in het Engels gehouden en
simultaan vertaald. Via een QR-code kan je inloggen
op de app en meeluisteren terwijl je kijkt naar wat er
op het podium gebeurt. Vooralsnog wordt de
vertaling alleen in de ochtend-celebration
aangeboden. In totaal heeft ICF zo’n 150 bezoekers.
Door de week kunnen is er de mogelijkheid om bij 

MULTIMEDIALE DIENSTEN IN DE LUTHERSE KERK
INTERVIEW MET ELLEN VAN DER MEIJ, ICF, DOOR CARLIEN TOLSMA

elkaar te komen in kleine groepjes, om met elkaar te 
eten, bij te praten over de dienst, om elkaar te
steunen, vriendschappen op te bouwen en naar elkaar
te luisteren. Behalve diensten wil ICF de celebration
ruimte ook gaan gebruiken voor bijvoorbeeld
bruiloften, recepties en conferenties. 

Tijdens Pasen (8 en 9 april 2023) en kerst (17 en 18
december 2023) voert ICF grote theaterstukken op
met muziek en wordt het paas- en kerstverhaal op
een allesbehalve traditionele maar wel herkenbare
manier met de mensen gedeeld, niet alleen voor
gelovigen maar voor iedereen die binnenloopt.
Tickets zijn gratis maar er moeten wel van tevoren
gereserveerd worden want er zijn een maximum
aantal plekken beschikbaar in deze ruimte. De Ladies
Lounge, opgezet voor en door vrouwen, met
workshops en sprekers vindt in november plaats. 

TOEKOMSTPLANNEN
ICF is van plan zeker de komende tien jaar op deze
locatie te blijven en verder bekend te worden. Heb je
interesse gekregen na het lezen over ICF of wil je
meer informatie? Kijk dan op de website van ICF:
https://www.icf-leiden.com/ 

Foto www.icf-leiden.com

https://www.icf-leiden.com/
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Buitengewoon opsporingsambtenaren (boa’s) hebben een speciale
bevoegdheid. Ze mogen strafbare feiten onderzoeken, verdachten
aanhouden en hun identiteit controleren, processen-verbaal opmaken en
boetes uitschrijven. Wijkboa Joost van Geijlswijk, die we in april voor de
Hart van de Stadkrant nr. 164 interviewden, stapte een paar maanden
geleden over naar de Douane. Dion Kerstjens volgde hem op.

HOE BEN JE BIJ DE LEIDSE WIJKBOA'S TERECHTGEKOMEN?
“Ik deed de mbo-opleiding niveau 3 Handhaver, Toezicht en Veiligheid
aan het ID College  Gouda (nu MBO Rijnland) en liep stage bij Team
Handhaving in Leiden. Ik ging er na mijn opleiding niet meteen aan het
werk, maar kreeg eerst een baan bij de beveiliging op Schiphol. Het was
veel nachtwerk met aldoor wisselende tijden. Dat beviel me niet en toen
ben ik naar het Team Handhaving in Leiden overgestapt, waar een
vacature was en dat ik van mijn stage kende. Ik werd aangesteld als boa
en had het erg naar mijn zin, maar ik wilde ook graag ingezet worden in
het centrum omdat daar zoveel gebeurt. Er komt van alles samen:
winkels, bedrijven, bewoners, daklozen, studenten, scholieren en dat is
afwisselend en interessant. Toen Joost van Geilswijk opstapte heb ik
naar zijn baan gesolliciteerd en ik kon hem tot mijn genoegen als
wijkboa opvolgen. 

   

HOE GROOT IS JOUW GEBIED EN WAT
HOUDT JE WERK IN?
“Mijn gebied is groter dan dat van de drie wijken die
de wijkvereniging PAL omvat. Het Stationsgebied
hoort erbij, het hele gebied binnen de singels, de
Zeeheldenbuurt en het industriegebied tussen de
Oude en Nieuwe Rijn dat eraan grenst. Bij de boa’s ligt
de nadruk op leefbaarheid. Wij zijn er voor de
handhaving van de wettelijke regels en plaatselijke
verordeningen waaraan je je in Leiden hebt te
houden. Zo mag je als ondernemer zonder vergunning
geen reclameborden op straat zetten, of een terras
openen. Gebeurt dat toch, dan gaan wij erop af. We
werken nauw samen met de wijkagenten, maar bij hen
ligt het accent op de strafrechtelijke kant. Illegale
vuilstort bijvoorbeeld hoort net als overlast bij ons,
maar bij winkeldiefstal of agressie wordt de politie
ingeschakeld. Wij mogen binnen onze bevoegdheden
overigens ook mensen aanhouden en handelen de
arrestatie in dat geval zelf af. In totaal zijn er vier
wijkboa’s, elk met hun eigen gebied. Een wijkboa heeft
geen mensen onder zich, we werken collegiaal, in
teamverband. We gaan als wijk-boa’s niet zelf op
meldingen af, maar roepen als het nodig is de
(stads)brede boa’s op. Zij kunnen in heel Leiden
ingezet worden. Met andere woorden: wij
coördineren, zij gaan op pad. Als het nodig is kunnen 

we zaken bespreken met andere afdelingen die ze
mogelijk beter kunnen oplossen dan wij. We kunnen
ook afspreken om extra toezicht te houden bij de
zomerse geluidsoverlast in bijvoorbeeld het Van der
Werfpark of het Plantsoen. Dat lost de problemen niet
op, maar waarschuwen en bekeuren kan de overlast
wel verminderen.”

HOE ZIE JE DE SAMENWERKING MET DE
WIJKVERENIGINGEN?
“Ik verwacht dat de wijkverenigingen me van veel
informatie kunnen voorzien, maar ik ben nog niet aan
gesprekken met ze toegekomen. Ik ben me nu nog als
wijkboa aan het inwerken en dat kost tijd.  Mijn
werkgebied is complex en er is veel aan de hand. De
contacten lopen nu nog voornamelijk via het
Buurtkaderoverleg, waarbij ook de wijkagenten en de
wijkregisseur zijn betrokken. Wat er in de wijk aan
acute handhavingsproblemen tussendoor komt kan
met mij persoonlijk besproken worden. Ik ben
bereikbaar via de algemene meldlijn van de
gemeente.” * 

HANDHAVEN GEBEURT TE WEINIG IN
LEIDEN, ZEGT MEN. WAT VIND JE DAARVAN?
“Er zijn nogal veel meldingen. Vaak gaat het om
simpele zaken als losliggende stoeptegels, 

WIJKBOA DION KERSTJENS
DOOR MARJOLIJN POUW, REDACTIE WIJKKRANT PAL

Dion Kerstjens, foto Buro JP



rondslingerende winkelwagens of vuilniszakken. Het
is heel goed dat die worden gemeld, maar dat kan het
beste via de digitale meldlijn van de gemeente. Als je
Gemeente Leiden klachten googelt dan kun je bij
Melding doen, klachten overlast in het keuzemenu je
klacht preciseren en de plaats aangeven waar wat te
verbeteren valt. Als je het niet digitaal wil of kan doen,
dan kun je het algemene telefoonnummer gebruiken.
Het zou ons een hoop tijd kunnen besparen als we
minder achter van die praktisch oplosbare zaken
hoeven aan te gaan. Oplossen gaat dan ook sneller.
Hard optreden, waar vaak om gevraagd wordt, werkt
meestal averechts. Als je er met gestrekt been in gaat
escaleert iets eerder dan dat het probleem verdwijnt.
Bij herhaling kan bekeuren helpen, maar bij sommige
groepen die vaak overlast veroorzaken zal het weinig
uithalen. Dan moet je naar de juiste aanpak zoeken en
eerst gaan praten met andere afdelingen of met het
sociaal team voor je het aanpakt.”

WELKE EIGENSCHAPPEN MOET EEN BOA
HEBBEN EN WAT VIND JE MOEILIJK AAN JE
WERK?
“Als boa moet je stevig in je schoenen staan en goed
kunnen incasseren, want mensen zijn niet altijd even
goed gehumeurd of genuanceerd. Niet alles wat we
aanpakken heeft succes. Soms kun je mensen niet
helpen, omdat hun problemen niet bij ons team
thuishoren of te complex zijn. Je kunt dan wel
doorverwijzen, maar dat leidt vaak tot frustratie en
dan kunnen mensen behoorlijk agressief worden. Daar
moet je tegen kunnen en er niet door verbitterd
raken. Je moet het los kunnen laten, anders word je
meegezogen. Ons werk gaat voor een groot deel om
communicatie. Als je mensen kunt bereiken dan kun je
escalatie meestal wel voorkomen. Je moet kunnen
beoordelen wanneer je hulp nodig hebt.

“Het Team handhaving is een jong team, we zijn
allemaal nog aan het leren en dat maakt dat je
gemakkelijk ervaringen kunt uitwisselen en over je
werk kunt praten. Ik zit nu bijna vier jaar bij de boa’s
en heb het nog steeds erg naar mijn zin. We krijgen de
ruimte voor ontwikkeling en onze inbreng wordt door
de leiding ernstig genomen. De sfeer is plezierig, open
en collegiaal en we worden goed begeleid en bij de
ontwikkelingen betrokken. Soms zouden we het
beleid wel willen veranderen, maar dat is niet onze
opdracht. Die verantwoordelijkheid ligt bij de politiek,
wij zijn de uitvoerende kant.”
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VERVOLG INTERVIEW WIJKBOA DION KERSTJENS

*Algemene nummer van de gemeente Leiden: 14071, digitale
klachtenlijn: www.leiden.nl/melding

Fietsendump in de Mooi Japiksteeg, foto Carla van der Poel 

Academie van Leiden start met 
 multidisciplinaire Summer Pilot 

Ben je een maker en wil je werken aan je portfolio,
wil je je focus verdiepen, of wil je experimenteren?
Dat kan nu bij de zojuist opgerichte Academie van
Leiden. In haar eerste jaar begint de academie
met de zesweekse Summer Pilot, een divers
programma waar professionele kunstenaars les
geven in actuele vakken.

 



BOEKENWURMEN OPGELET: LEESCLUB SENIA BLIJFT GROEIEN

Een leesclub zult u denken, is dat niet voor pensionado’s of grijze dakduiven? Nee, dat is het absoluut niet!
De landelijke organisatie van leesclubs in Nederland, stichting Senia, is op dit moment bezig met het uitbreiden
van haar lees- en luisteractiviteiten naar meer doelgroepen en biedt nu ook eenmalige boekbesprekingen en
excursies aan. Verspreid over het hele land helpt stichting Senia met het oprichten van leesclubs met leden die
hun interesse delen in literatuur – Nederlands, Duits, Frans, Engels –, poëzie, filosofie, kunst, geschiedenis en
muziek. Het principe is zo helder als een blad papier. Iedere maand lees je met je club hetzelfde boek en
bespreek je achteraf het boek met elkaar.
De leeslijst bestaat uit recent uitgegeven werken van Nederlandse en internationale schrijvers met hedendaags
relevante maatschappelijke onderwerpen. Juist door deze link met de actualiteit bestaat een leesclub uit zeer
gemêleerde leden zowel qua sociale achtergrond als qua culturele bagage.
De stichting biedt per boek een richtsnoer voor discussies aan. Echter iedere club is vrij om hiervan af te wijken
en de discussie geheel open te houden. Het open format en het gemêleerde gezelschap dragen beide bij aan een
fascinerende interactie, waarbij deelnemers (hun) verschillende standpunten met elkaar vergelijken. De
verschillende standpunten van je « leesclubmaatjes » bieden een empatische verbreding en verrijking. Hier geldt
de mathematische zekerheid dat 1 + 1 > 2. Dit maakt Senia zo interessant. En als je dan ook nog de conversaties
met een subtiel glas wijn mag begeleiden merk ik alleen nog meer toegevoegde waarde op.
Senia heeft op dit moment nog plaatsen vrij in enkele leesclubs in Leiden. Meer informatie vindt u op
www.senia.nl
Veel lees- en/of luisterplezier.
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DOOR SAM MESSIAAN

Ruim zeven jaar geleden opende Fromagerie Bon zijn deuren aan de
Oude Rijn - inmiddels is de winkel mét proeflokaal een begrip voor
veel Bourgondiërs uit de Leidse regio. Het assortiment heeft in die
zeven jaar ook niet stil gestaan: elke maand zijn er nieuwe kazen én
nieuwe vleeswaren te vinden.
De naam van de winkel doet vermoeden dat het aanbod vooral uit
kaas bestaat, maar eigenaar Joris Dieker kiest voor een ruimer scala
aan delicatessen. De charcuterie bijvoorbeeld,  - de andere kant van de
borrelplank -. De voornaamste leverancier van vleeswaren is Slagerij
Van Broekhuizen uit het Overijsselse Dalfsen. Kenmerkend aan Van
Broekhuizen is de liefde voor het product; hoe meer liefde, hoe meer
smaak. Een goed voorbeeld hiervan is het zolderspek, in de volksmond
soms ook 'palingspek' genoemd,  en het meest verkochte vleeswaar bij
Fromagerie Bon. Na de slacht worden de buiken van de varkens acht
weken gepekeld, waarna ze nog eens acht weken worden gerookt in
die pekel , Dit zorgt voor die karakteristieke, rokerige smaak. Nadat de
buikspekken acht maanden (!) op een zolder gehangen hebben, zijn ze
klaar voor de reis naar bijvoorbeeld Fromagerie Bon.
En als je bij Fromagerie Bon werkt, dan weet je één ding zeker… 
Er moet altijd even geproefd worden!



MANUEL'S RED SHOES CORNER

Hi there! Manuel (Manny) Fernandez here, an
American Expat, with views of Leiden and the
Netherlands in general as a man who often wears
red shoes. 

DUTCH POSITIVE OBSERVATIONS
I love going to Trianon movie theater. It is so
nice that I am be able to buy beer or wine and be
given an actual glass and not plastic. 

What do you all think of the art piece of the large
white rings on the Oude Vest canal near the
Beestenmarkt? I’m not sure how I feel about.

In the US a lot of people consider a party to be a
party if the music is very loud, the police have
been called three times and someone is passed
out in the corner.  I like the Dutch birthday
parties better, people sitting in a circle, drinking
coffee and tea and eating a piece of cake and
then some beer.

in Dutch stores, I like seeing a price ticket on
items and know that is what I will be exactly
paying. In America, every state taxes their items
differently, so you never know the final price will
be until you actually pay for it.  

I love Dutch TV programs because they have
fewer but longer TV commercials (give me time
to use the bathroom or getting some munchies).
In the States there are far too many commercials
which are quite distracting. 

SOME UNSUSUAL DURCH OBSERVATIONS
When I first arrived in the Netherlands, at the
end of my first work week, I asked my Dutch
colleagues to take me to a “typical Dutch”
restaurant. You guessed it, they took me to an
Indonesian restaurant which is not really
authentic Dutch food at all. A
pannekoekenrestaurant would have been better. 

On the first Monday of every month, at noon, a
rather scary sounding alarm screeches over the
whole of the Netherlands. Most Dutch ignore it
since they know it is just a scheduled test. I still
get a bit shaken up by it.
I used to see when a Dutch person ate something
tasty, they would say LEKKER and move there
hand back and forth next to their ear. I don’t see
people do that anymore and when I ask the
younger generation about this food hand
gesture, they don’t even know what I am talking
about! Why is that?

Last but not least, did the Corona Covid 19
epidemic kill off the old Dutch greeting tradition
of 3 kisses on the cheek? What do you think, do
y’all kiss or fist bump?

Thanks for listening. Any feedback can be sent to
the editor of this newsletter.

Tot ziens,
Manny
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Lente op de Middelweg
 

In het gelid staat de gevarieerde bebouwing 
als zwijgzame getuige van een op de fiets

passerende anonieme vrouw 
 

Een briesje beklimt haar wimpers, tilt
de haren op, vouwt haar rokje tot

-normaal gesproken- ongewenste hoogte
 

Wil zij wel zo gezien worden, kijkt zij alleen
naar de verwarrende huisnummering

 
Komt straks iemand hier bij wijze van ontvangst 

hals over kop een deur uit stormen
dan achterop springt, haar middel omarmt

 
deze rijkdom voelt; het geluk van samen 

op weg onbekende bestemmingen tegemoet
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